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Per a continuar donant resposta a la pregunta formulada, té 
la paraula l’honorable conseller .

Esperem a que la senyora diputada arribe al seu escó. 
Senyoria, esperem a que arribe a l’escó per a què li done 
la paraula a l’honorable conseller per a què conteste a la 
pregunta .

Quan vullga, senyoria.

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyora presidenta .

Pensava que parlaríem d’una altra qüestió, però està clar que 
vostés tenen una única obsessió i la repetixen cada vegada.

Mire, el patrimoni, com vosté ha dit, és molt divers i molt ric, 
de fet, nosaltres el que fem és donar suport a totes les seues 
manifestacions vinguen d’on vinguen. I el que fem, no només 
per respecte institucional sinó precisament perquè som vale-
dors i persones que pensem que la construcció del nostre terri-
tori al voltant de les seues institucions d’autogovern no només 
s’ha de respectar sinó que s’ha d’honrar, que s’ha de ser conse-
qüent amb allò que diu el nostre Estatut, que és el que ens hem 
dotat els valencians i les valencianes, doncs, el que fem és exigir 
a totes les entitats que es presenten a les nostres ajudes, tal i 
com marca també l’Estatut, que complisquen amb allò que ha 
estat la nostra principal institució d’acreditació lingüística que 
és l’Acadèmia Valenciana de la Llengua .

Una que vostés ni se saben el nom, li diu agència valen-
ciana de la llengua, entre altres coses perquè no només no 
saben el nom ni respecten les institucions d’autogovern 
que ens hem dotat, sinó que menyspreen a tots aquells 
que parlem aquesta llengua, entre altres, amb l’ús zero que 
fan de la nostra llengua i que l’únic ús que li donen és per a 
confrontar.

No vaig a seguir entrant en els seus debats estèrils. Si que 
vaig a continuar explicant el que la pregunta em feia i és, per 
què estem invertint més en patrimoni? Doncs, perquè ens el 
creiem, perquè no volem gastar-lo per a tirar-nos-el els uns 
als altres al cap. Perquè l’impacte que estem veient en poder 
restaurar museus, castells, palaus, torres, esglésies, ponts, 
jaciments, pensem que és una de las grans herències que 
hem rebut dels nostres avantpassats i que hem de seguir 
cultivant.

També en les llengües, com ho és el castellà, com ho és el 
valencià. I per això les ajudes a les edicions que fem des de 
la nostra conselleria són per a les dues llengües. I per això 
editem tant en valencià com en castellà . Per això estem tan 
contents i contentes que el nostre territori, que el nostre 
país, haja tingut escriptors i escriptores en llengua pròpia, 
en el valencià, i escriptors i escriptores en castellà, tan bons 
com Miguel Hernández o Vicent Andrés Estellés, que vostés 
es vanten de confrontar-los els uns als altres. I nosaltres 
el que volem és unir-los, com ho fem, per exemple, en una 
exposició que vam fer conjunta Vicent Andrés Estellés amb 
Miguel Hernández i que, precisament, era una mostra del 
que nosaltres volem que és unir, cohesionar a la societat a 
través del nostre patrimoni .

Mire, resulta que nosaltres, segons vostés, veníem a acabar 
amb tot allò valencià . I, precisament, parlant del patrimoni 
han estat reconegudes com a Patrimoni de la Humanitat 
les Falles quan governava un govern del Botànic que anava 
a acabar amb tot allò valencià. No només això sinó que 
dels deu reconeixements de Patrimoni Immaterial de la 
Humanitat de la Unesco, tres han estat gràcies al treball 
d’este govern, del govern del Botànic, tres dels deu que 
en tota la història hem aconseguit els valencians i les 
valencianes .

I no es quedaran ahí, per què? Perquè seguim invertint cada 
vegada més en patrimoni, de totes les manifestacions cultu-
rals, de totes les llengües que tenim al nostre territori. I ho 
fem amb els avals científics, amb els avals tècnics i no amb 
les obsessions que vostés manifesten cada dia sense ningun 
rigor, sense ningun aval tècnic i intentant sempre confron-
tar per confrontar. No ens trobaran, ens trobaran posant 
en valor l’herència de la gent que ha viscut anys i anys en 
este país i que el que vol i el que voldria és que el seu patri-
moni perdurara i que no se’l carregaren vostés amb debats 
estèrils .

Gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Continuem amb la pregunta 733 formulada pel diputat 
José María Llanos del Grup Parlamentari Vox Comunidad 
Valenciana al Consell sobre la càtedra de drets lingüístics de 
la Universitat de València. Serà substanciada pel conseller 
d’Educació, Cultura i Esport.

El senyor Llanos Pitarch:

Por reproducida, presidenta .

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a donar resposta a la pregunta de la qual té coneixement 
l’honorable conseller d’educació. Quan vullga.

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyora presidenta .

Quan volen parlar del patrimoni, acabem parlant única i 
exclusivament de llengua o del que ells creuen que és la llen-
gua. Quan volen fer una pregunta, directament ni la fan, la 
donen per reproduïda.

A mi m’agradaria una reflexió abans de la seua segona part. 
Vosté és diputat d’aquestes Corts? És una pregunta que em 
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faig. Ho dic perquè la pregunta literal parla sobre quins són 
els col·laboradors de la càtedra de drets lingüístics. I resulta 
que si vosté va als pressupostos de la Generalitat o va a la 
pàgina web de la càtedra, clica sobre la càtedra i diu sobre 
la càtedra: és el resultat del conveni de col·laboració entre la 
Generalitat, a través de la Conselleria d’Educació, Cultura i 
Esport, i la Universitat de València. Tan fàcil com fer un clic i 
vore que, efectivament, la Generalitat col·labora amb la càte-
dra de drets lingüístics.

També pregunta, per quina quantitat col·laborem? I resulta 
que en la llei de pressupostos que s’ha aprovat en estes 
Corts –de les quals vosté crec que és diputat, ja no ho tinc 
clar– diu que s’aportarà a la càtedra de drets lingüístics, 
adscrita a la càtedra Unesco de polítiques lingüístiques per 
al multilingüisme, 80.000 euros.

Doncs, bé, si eixa és la seua pregunta, la resposta la té des 
de fa molts mesos. Igual hauria de treballar.

Gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a continuar en la formulació de la pregunta, té la paraula 
l’il·lustre diputat el senyor Llanos .

Quan vullga, senyoria.

El senyor Llanos Pitarch:

Gracias, señora presidenta .

Buenas tardes, señorías .

Señor conseller, pues, bien, en la pregunta pone –usted 
también tendría que leerla porque son cuatro líneas– que en 
la página web de la cátedra que usted ha creado pone infor-
mación disponible en breve. Yo ya la tenía, por supuesto, 
hago mi trabajo. Sí, sí, no, sí, ahora es que ni está. Lo de 
patrocinadores ni está, ahora hasta lo han quitado, fíjese 
usted. No, pero sí que pone, por ejemplo, que, en las activi-
dades, en procés d’edició, su cátedra de derechos lingüísticos. 
Pero, bueno, vamos a lo que importa.

Mire, señor conseller, resulta muy significativo, de verdad, 
que esta pregunta no la sustancie la consellera de universi-
dades, como le correspondería, sino que la asuma el conse-
ller de educación, quizá porque es y se considera el padre de 
la criatura o quizá porque está en campaña o quizá porque 
sabe que manipulando el lenguaje y acusando a los demás 
de odio cree ganar votos . Y hoy le vamos además muy 
activo, hasta respondiendo a repreguntas que tampoco le 
competían. Pero, bueno, en fin, cosas suyas y entre ustedes 
se verán .

De esta cátedra, lo que se puede decir es que es un para-
digma perfecto del integrismo, del sectarismo y de la 
sumisión al adoctrinamiento del pancatalanismo. ¿Algún 

supuesto? Claro que sí. No creo que usted se ofenda de eso, 
porque siempre ha abanderado estas cosas.

Mire, lo mejor que podría hacer usted, si fuera un conse-
ller responsable, un buen gestor, sería eliminar inmediata-
mente esta cátedra desde ya, como algunas otras . Pero no 
lo va a hacer porque es precisamente fruto de su religión de 
estado, la suya, la de ustedes. Porque ustedes desprecian a 
todo tipo de entidades que defiendan la cultura valenciana y 
han destinado, sí, 80.000 euros, que sepamos, a otro grupito 
de amigüitos en esta cátedra para adoctrinar a nuestros jóve-
nes universitarios .

Eso es lo que ustedes han hecho y eso es lo que nosotros 
denunciamos, muy alto y muy claro, le guste o no le guste . 
Porque, sus debates cerrados, Vox, nosotros, hemos venido 
a abrirlos; porque la sociedad valenciana de cerrados nada.

Ustedes han creado cátedras como esta, absurdas, huecas, 
vacías; pero, eso sí, de estricto contenido ideológico, secta-
rio, para provocar división y confrontación. La Càtedra de 
Drets Lingüístics no es un instrumento ni para los derechos 
lingüísticos ni para el multilingüismo. Es un instrumento para 
el pago de voluntades, para la compra de amigachos. No 
sirve para nada. Es una falacia, una absoluta mentira  
de 80 .000 euros .

Solo hay que ver su web: en procés d’edició, noticias, 
premios… Tres en dos años, tres. Uno de ellos a un trabajo 
sobre el «llenguatge jurídic català». Català, muy bien . Pero, 
oiga, ¿es que para eso no está Cataluña? ¿Qué hace usted 
dando dinero de los valencianos y premios de la Universidad 
de Valencia a un trabajo sobre el lenguaje jurídico catalán?

Porque dice: «La finalidad es impulsar actividades formativas, 
culturales, de investigación de extensión universitaria y de 
divulgación científica orientadas al conocimiento y la difusión 
de los derechos lingüísticos y del valor del multilingüismo». 
Palabras no le sobran, desde luego, pero ¿habla de derechos 
lingüísticos una Generalitat Valenciana que, al tiempo, pena-
liza el uso del idioma español y criminaliza a quien usa el 
idioma español y utiliza la lengua como arma ideológica?

Se pone en valor el multilingüismo mientras se impone una 
única lengua a los funcionarios de la administración pública 
que, en virtud de la nueva ley, bien podría pasar que más 
de siete mil funcionarios interinos, algunos con antigüeda-
des superiores a quince años, perdieran puestos de trabajo 
en nuestra comunidad. ¿Y qué lenguas minoritarias defiende 
esta cátedra? ¿El bable? ¿El catalán? Porque el valenciano, 
desde luego, na de na .

Mire, señor Marzà. Cierre ya estos grupos de amigos y, si 
quieren reunirse, háganlo en un café, pero pagándolo de su 
bolsillo, no del dinero de los valencianos . Si no, nosotros la 
cerraremos nada más lleguemos . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a continuar donant resposta a la pregunta formulada, té la 
paraula l’honorable conseller d’educació. Quan vullga, senyoria.
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El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, presidenta .

Em sobta, em sorprén que un professor universitari crega 
que en una universitat s’adoctrina. Em sobta, em sorprén. Sí, 
s’adoctrina… Què és, el que feia vosté? (Rialles. Veus) Sí, ja, 
clar . (Aplaudiments) És normal. Cau en totes, senyor. Cau en 
totes .

Mire, resulta que en les universitats s’ensenya de forma 
lliure i que cadascú pense com vullga, basant-se en el 
mètode científic, no? Jo no sé què fa treballant en una 
universitat si no creu això .

Bé, no només això. Vosté diu que es perseguix la gent que 
parla castellà. Mire si es perseguix la gent que parla caste-
llà que el primer Cervantes valencià ha sigut ara. I el senyor 
Brines, que escriu en castellà, és el primer Cervantes valen-
cià. En un govern del Botànic. I ben orgullosos que estem 
(aplaudiments), d’ell i de tots els que parlen i escriuen en 
castellà també .

I, mire, pensava que tindria algun as amagat en la màniga o 
alguna cosa, perquè, sincerament, preguntar sobre una feina, 
que és tan accessible com amb un botó, amb un clic, en una 
web… Per a un diputat no deuria ser molt complicat.

Però és que vostés van esmenar la creació d’eixa càtedra. 
I, per tant, deuria conéixer perfectament que existix, que, 
efectivament, és una càtedra lligada també a nivell interna-
cional amb les altres càtedres que n’hi han de la UNESCO. 
La UNESCO. La UNESCO, que és un rojo catalanista, clara-
ment, els seus directors .

Mire, organitza cursos, organitza congressos… De fet, un 
congrés internacional que es va organitzar a octubre sobre 
drets lingüístics i comunicació pública, en què van partici-
par ponents de diverses universitats de l’estat… Supose que 
les altres universitats de l’estat també deuen estar adoc-
trinant, li ho haurà d’explicar als rectors de les universitats . 
Sincerament, vosté traspassa totes les pantalles del videojoc, 
sincerament .

Mire, en la línia del suport institucional, el suport que li 
donem a la càtedra… Com el que li donen a l’observatori 
de la llengua gallega la Xunta de Galícia, a la càtedra de la 
llengua i la cultura basca de la Universitat de Navarra o a 
la càtedra de l’espanyol que té la Universitat de La Rioja. 
Doncs sí, clar. Normal que s’invertisquen diners públics en 
estudiar sobre la llengua, sobre la sociolingüística, sobre els 
seus usos, i que es faça amb inversió de diners públics.

Entenc que a vosté en Navarra i en Galícia no li fa tant 
de mal, entre altres coses perquè, gràcies a eixos territo-
ris, vostés no tenen representació allí, però és que, a més a 
més, nosaltres anem a seguir invertint en drets lingüístics, en 
aprenentatge de llengües i en estudis científics, universitaris, 
per a seguir endavant, avançant com a país.

I, mire, parla vosté de forma molt recurrent al voltant de la 
inversió dels diners públics. I li dic jo que veient la faena que 
fa, i si li sona una cosa com Fundar… Recorda eixa funda-
ció per a la que vosté facturava i que també era de diners 
públics? Doncs jo li dic que la càtedra, en un any, ha tingut 

més impacte en els diners públics i ha afavorit més els valen-
cians i les valencianes que el seu sou i les seues facturetes.

Gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Continuem amb la pregunta 261, formulada pel diputat 
José Chulvi, del Grup Parlamentari Socialista, al conseller 
d’Economia Sostenible, Sectors Productius, Comerç i Treball 
sobre el pla «Fent cooperatives». Un moment, senyoria, que 
ajuste el temps.

El senyor Chulvi Español:

Bé . Moltes gràcies, presidenta .

Bona vesprada, senyor conseller .

Bé, quan el Botànic va entrar en el govern es va posar com 
a objectiu retornar la dignitat a aquesta comunitat i passar 
d’un model econòmic regressiu a un model econòmic 
progressiu, just i social. I així s’ha fet en aquestos sis anys; 
amb molt d’esforç, amb trellat i amb molt de treball és una 
de les coses que s’estan aconseguint.

Segons dades de Concoval, el sector cooperatiu en la 
Comunitat Valenciana representa el 6,5 % del PIB. Està 
format per 2.500 cooperatives, que generen 56.829 ocupa-
cions directes, 78 .911 amb les indirectes, i associen a més 
de dos milions i mig de persones .

El cooperativisme valencià, el tercer més potent d’Espanya 
per nombre d’empreses i ocupació, és un agent primor-
dial de vertebració territorial, i destaca per la seua plurali-
tat, perquè està present en tot el territori, té empreses de 
totes les grandàries i actua en tots els sectors i activitats 
econòmiques.

Per tant, era necessari que s’impulsara un pla que fomentara 
el cooperativisme. I en 2017 va sorgir el primer pla «Fent 
cooperatives», sent la primera vegada que es feia una cosa 
així a la Comunitat Valenciana, malgrat que aquest sector és 
clau per a la transformació del model econòmic valencià.

El mes de novembre passat es va anunciar la posada en 
marxa del segon pla biennal «Fent cooperatives», que dobla 
en pressupost al de la primera edició. Aquest segon pla cal 
posar-lo en valor, perquè es fa en un context de pandèmia, 
on les administracions estan centrades en superar la crisi de 
la COVID-19 .

Per això, li formule la següent pregunta. En quin punt es 
troba el pla «Fent cooperatives», quines accions s’han impul-
sat i quina previsió hi ha a curt i mitjà termini?

Moltes gràcies . (Aplaudiments)


